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YTERJOLJ 18.02.2020 § 18
Valmistelijat tekninen johtaja Markus Kannala ja ym pä ris tö pääl lik kö
Aapo Mäenpää:

Simon kunnanhallitus on kokouksessaan 20.01.2020 (§ 23) kä si tel lyt
kunnan eläinlääkintähuoltoa, josta vastaa Meri-Lapin ym pä ris tö pal-
ve lut. Hallitus on päättänyt asiassa seuraavaa:
”Kunnanhallitus päättää esittää Meri-Lapin ympäristöpalveluiden
neu vot te lu kun nal le ja Meri-Lapin ympäristöterveys- ja jouk ko lii ken ne-
jaos tol le, että Simon kunnan eläinlääkäriresurssi pa lau te taan
pikaisesti ennalleen (2 eläinlääkäriä ja eläinhoitaja) yh teis toi min ta so-
pi muk sen mukaisesti ”.

Kunnanhallituksen päätöksen valmistelutekstissä esiintyy muu ta mia
virheitä, jotka Meri-Lapin ympäristöterveys- ja jouk ko lii ken ne jaos ton
on syytä tarkentaa, jotta vältyttäisiin enemmiltä vää rin kä si tyk sil tä ja
virhearvioinneilta.

Meri-Lapin ympäristöterveydenhuoltoa yms. koskeva voimassa ole va
sopimus on astunut voimaan 1.1.2019. Sopimus jouduttiin päi vit tä-
mään Tervolan irtaannuttua seudullisesta ra ken nus val von nas ta.
Ympäristöterveydenhuollon osalta sopimuksen sisältö on ol lut lähes
muuttumaton vuoden 2011 alusta lähtien.Simon kun nan hal li tuk sen
päätöksen valmistelutekstissä on kir jat tu na eläin lää kin nän nykyisten
resurssien jakaantuminen pää piir teis sään oi kein, mutta
valvontaeläinlääkärin toimipiste on Ter vo las sa. Jär jes te ly johtuu siitä,
että Tervolan toimipisteestä on voitu osoit taa toi min nal le hyvä
toimistotila.

Valmistelutekstissä mainitaan myös, että ympäristöpalvelut on siir tä-
nyt toisen eläinlääkärin Simosta Tornion toimipisteeseen kun taa
kuulematta. Meri-Lapin yhteistoiminta-alueen laajuutta oh jaa
valtioneuvoston päätös, joka edellytti Simon ja Kemin liit ty mään
aiemmin perustettuun yhteistoiminta-alueeseen. Yh teis toi min ta-alu-
een ideana oli luoda riittävän suuria yksiköitä ym pä ris tö ter vey den-
huol toon, jolloin on mahdollista keskittää niukat voi ma va rat
kulloistenkin tarpeiden mukaan. Työnantajalla, Tornion kau pun gil la
on ns. direktio-oikeus työntekijöihinsä kohdistaa työpanos sin ne,
missä sitä eniten tarvitaan. Yhteistyösopimus edellyttää, et tä
”Sopimukseen kuuluvat palvelut pyritään järjestämään riittävinä ja



laadultaan saman tasoisina koko yh teis toi min ta-alu eel-
la.”(Yhteistoimintasopimus 2§, liite).

Jotta sopimuksen mukainen palvelu voisi olla saman tasoinen myös
eniten kuormittuneissa sopijakunnissa, tulee työnantajalla ol la oikeus
sijoittaa työvoima vastaamaan kysynnän pai not tu mis ta. Samalla on
hyvä muistaa se, että kuntakohtaiset mak su osuu det eläinlääkinnän
osalta määräytyvät kotieläintilojen lukumäärän (50%), asukasluvun
(40%) ja pinta-alan (10%) mukaan.

Sopimuksemme 7§:ssä on kirjattuna : ”Eläinlääkinnällä on toi mi pis-
teet Torniossa, Simossa ja Tervolassa. ”Kyseinen sopimuksen koh ta
ei tarkoita sitä, että eläinlääkintähuollon toimipisteessä olisi ai na
viranhaltija paikalla, eikä se ota kantaa kuinka monta vi ran hal ti jaa
toimipisteessä tulisi olla.

Sopimus velvoittaa ylläpitämään eläinlääkinnän vastaanottotiloja
kus sa kin sopijakunnassa, ellei ympäristöterveysjaosto, ”so vit tu aan
asiasta sopijapuolten kanssa” päätä muunlaisesta toi mi pis tei den
sijainnista (Yhteistoimintasopimus, 7§, liite). Yh teis toi min ta so pi muk-
seen ei ole kirjattu velvoitetta kuulemismenettelyyn ti lan tees sa, jossa
palvelun järjestäjä kohdentaa resurssejaan ky syn tää vastaavaksi
toimipaikkoja muuttamatta. Täten nykyinen käy tän tö työvoiman
järkevästä sijoittamisesta ei ole yh teis toi min ta so pi muk sen vastainen.

Toimipisteiden lakkauttamiseen ei ole mahdollisuuksia nykyisen so-
pi muk sen puitteissa, eikä sellaisia suunnitelmia ole laadittu. Vi rat
ovat Tornion kaupungin virkoja ja virkatehtävien asiallisen hoi don
vuoksi työnantaja käyttää sille kuuluvaa direktio-oikeutta. Vir ko ja
täytettäessä tuodaan hakijoille tiettäväksi, että toimipiste voi vaih tua
toimialueella.

Mikäli sote-uudistuksen myötä tulee muutoksia myös ym pä ris tö ter-
vey den huol lon järjestämiseen, on todennäköistä, että eläin lää kin tä-
huol lon ja koko ympäristöterveydenhuollon osalle tulee tällä alu eel la
toimipaikkojen karsimista.

Meri-Lapin alueen ympäristöterveydenhuollon tehtävänä on pal vel la
erityisesti sopimusalueen kuntien asiakkaita. Tätä ve ro va roin
ylläpidettävää toimintaa ei voida perustella alueen ul ko puo lel ta
tulevilla asiakkailla, esim. iiläisillä. Ennen nykyistä seudullista yh teis-
työ tä Kemin kaupungineläinlääkärin vastaanotto oli Si mos sa ja siltä
ajalta on myös peräisin kemiläisten asiakkaiden ha keu tu mi nen
Simon vastaanotolle. Kemiläisten asiakkaiden osuus Si mon
vastaanottokäynneistä on merkittävä. Vuonna 2019 ke mi läi siä
ei-hyötyeläimiä käytettiin Simon vastaanotolla 539 kpl ar ki ai ka na.
Simolaisia vastaavia eläimiä käytettiin Simon vastaanotolla 392 kpl.
Tornion vastaanotolla kemiläisiä ei-hyötyeläimiä käytettiin vas taa va-



na ajanjaksona 360 kpl. Vertailun vuoksi on hyvä mai ni ta, että
Tornion vastaanotolla on vastaavana ajanjaksona käytetty 1866
torniolaista pieneläintä (liite).

Vastaanottojen työpaine ei siis ole tasainen. Työnantajan teh tä vä nä
on huolehtia työntekijöiden jaksamisesta ja tasapuolisesta koh te lus-
ta. Kun työnantaja suunnittelee eläinlääkinnän jär jes tä mis tä
toimialueella, on suunnittelun lähtökohtana eläinlääkintää kos ke vien
lakien vaatimukset, seudullinen yhteistyösopimus ja näi den lisäksi
kaikki se, mitä on säädelty työsuojeluun osalta.

Simossa tilakäyntejä on viikoittain 0-3 kpl. Simon eläinlääkinnän
ajan va raus ka len te ris sa varaudutaan nautojen mahdollisiin sai ras ta-
pauk siin pitämällä näille päiville päivittäin tyhjää tilaa ka len te ris sa.
Voidaan kysyä, että onko tämä järkevää työajan ja työvoiman käyt-
töä? Olisiko mielekkäämpää keskittää voimavarat niin, että vas taan-
otol la olisi riittävä kapasiteetti joustoon ilman henkilöstön koh tuu ton ta
kuormittumista?

Lopuksi voidaan todeta, että ihmisten terveydenhoidon puolella
olem me viime vuosina kokeneet suuria muutoksia ja ilmeisesti muu-
tok sia tulee edelleen. Meillä tulee olla valmiuksia tehdä muu tok sia
myös ympäristöterveydenhuollon puolella ja sopeuttaa toi min nat
muuttuvien tarpeiden ja kuntien taloudellisten voi ma va ro jen
mukaisiksi. Silloin kun sopeuttamisen teemme me itse tällä alu eel la,
on lopputulos todennäköisesti inhimillisempi kuin ul ko puo li sen
tekemä karsinta.

Edellä esitettyjen seikkojen vuoksi asia on nostettu keskusteluun
neu vot te lu kun nas sa 18.12.2019. Neuvottelukunta on yh teis toi min ta-
so pi muk sen mukainen foorumi, jossa asioista on tarkoitus kes kus tel-
la avoimesti. Samassa yhteydessä keskusteltiin myös mui den
yksiköiden palveluverkosta ja neuvottelukunnan yh teen ve to asiassa
oli: ” Neuvottelukunta päätti, että tuotetaan tietoa tar koi tuk sen mu kai-
sen palveluverkosta käytävän keskustelun poh jak si ja tietoa jonka
perusteella voidaan tehdä laskelmia eri vaih to eh dois ta. Toiminnan
järkevää kehittämistä siten, että kuntalaiset saa vat palvelut,
toimipisteiden sijainnista huolimatta, pidettiin tär keä nä. Todettiin
myös, että seutukunnalla olisi hyvä olla yhteinen tah to ti la
ympäristöterveyshuollon järjestämisestä alueellaan en nen
maakuntauudistuksen toteutumista. Nähtiin, että mikäli pal ve lut ovat
tehokkaasti ja tarkoituksenmukaisesti järjestetty, saadaan ne
parhaiten säilytettyä alueella.”

OHEISAINEISTO Pöytäkirjaote /Simon kunnanhallitus 20.01.2020, §23
Yhteistyösopimus Meri-Lapin ympäristöpalveluista
Eläinlääkinnän vastaanottokäynnit kunnittain v. 2019

YMPÄRISTÖPÄÄLLIKKÖ AAPO MÄENPÄÄ:



Jaosto merkitsee vastineen tiedoksi sekä toimittaa sen edelleen
myös Simon kunnanhallituksen sekä ympäristöpalvelujen neu vot te lu-
kun nan tiedoksi.

MERI-LAPIN YMPÄRISTÖTERVEYS- JA JOUKKOLIIKENNEJAOSTO:

Hyväksyttiin.

LISÄTIEDOT: Ympäristöpäällikkö Aapo Mäenpää, 0407555891

TÄYTÄNTÖÖNPANO: Ei muutoksenhakua
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